
اقتصادی

سیف: حذف صفر پول 
فعلًا منتفی است

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
سه شنبه ۱۷ مرداد ۱۳۹۶

۱۵  ذیقعده ۱۴۳۸ - شماره ۲۱۶۹۱

قیمت بازارنوع سکه
1/217/000سکه تمام طرح جدید
1/185/000سکه تمام طرح قدیم

633/000نیم سکه
372/000ربع سکه

250/000گرمی
117/500هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/818دلار
4/580یورو
4/988پوند

1/105لیر ترکیه
1/047درهم امارات

رئیس کل بیمه مرکزی گفت: بیمه های مسئولیت 
متاسفانه به دلیل ارائه نرخ های غیرفنی از سوی 

برخی شرکتهای بیمه مشکل دارد.
عبدالناصر همتی در یک نشســت خبری با  اشاره به 
رفع بحران در بیمه های شخص ثالث گفت: پیش از این 
به دلیل برخی اقدامات شــرکت های بیمه شاهد بودیم 
که بیمه های شخص ثالث به مرز بحران رسیده بود ولی 
خوشبختانه در حال حاضر با افزایش نظارت ها و اصلاح 
آئین نامه شخص ثالث بحران این بخش برطرف شده است.

وی درعین حال تصریح کــرد: البته الان بیمه های 
مسئولیت به دلیل ارائه نرخ های غیرفنی از سوی برخی 

شرکت های بیمه مشکل دارد.
همتی همچنین از رشد خرید بیمه های آتش سوزی 
توســط مردم پس از چند حادثه آتش سوزی خبر داد و 
گفت: حادثه پلاســکو و چند حادثه مشابه باعث شده تا 

فروش بیمه های آتش سوزی رشد خوبی داشته باشد.

وی در ادامه میــزان کل ذخایر صنعت بیمه اعم از 
زندگی و غیرزندگی را 29 هزار میلیارد تومان اعلام کرد 
و افزود: نفوذ این صنعت در کشور ما به 2/2 درصد رسیده 
اســت که البته علت کم بودن آن در مقایسه با دنیا هم 
این است که در ایران بیمه تامین اجتماعی فراگیر است 
و همه آن را دارند ولی این بیمه در محاسبات بیمه های 

بازرگانی قرار نمی گیرد.
به گفته همتی، بیمه مرکزی طرحی در دست بررسی 
دارد که بناست صندوق های بازنشستگی اختیاری را در 
قالب بیمه های زندگی ســامان دهد تا همه بتوانند بیمه 

بازنشستگی تکمیلی داشته باشند.
رئیس کل بیمه مرکزی گفت: روال کنونی صندوق های 
بازنشستگی بدون نظارت یک مرجع می تواند مشکل ساز 
باشــد و یک جایی باید رگولاتور این صندوق ها باشد که 

بیمه مرکزی مناسب ترین بخش است.
وی با  اشــاره بــه برگزاری مجمع بیمــه مرکزی و 

صورت های  تصویب 
شــرکت  این  مالی 
گذشته  روزهای  در 
از برگــزاری مجامع 
شــرکت های  تمام 
بیمــه خبــر داد و 
برخی  امسال  گفت: 
بیمه  شــرکت های 
نتوانستند سودآوری 

داشته باشند و برخی سودآور بودند.
همتی همچنین بی عدالتی در درآمد نمایندگی های 
بیمه را یکی از مشــکلات فعلی صنعت بیمه دانســت و 
افــزود: درحالی که اکثریت نمایندگی ها دارای درآمدی 
پایینی هستند ولی اقلیتی از آنها درآمد بالایی دارند که 

این درست نیست و باید اصلاح شود.
وی همچنین از حل مشــکلات بیمه ایران خبر داد 

و گفــت: برخی مطالبات بیمه ایران از دولت اســت که 
تواققاتی برای آن انجام شــده است. این شرکت ذخایر 

کافی را دریافت کرده است.
همتی درباره پرداخت خسارت ها به مشتریان بیمه 
توسعه هم گفت: برای پرداخت مابقی خسارت مشکلی 

وجود ندارد و به تدریج پرداخت خواهیم کرد.
رئیس کل بیمه مرکزی درباره وضعیت شــرکت های 
بیمه و احتمال انحلال یا ادغام برخی شرکت های زیان ده 
با یکدیگر گفت: تا پایان سال فرصتی به شرکت ها برای 
افزایش سرمایه داده ایم و در شورای عالی بیمه هم مطرح 
کرده و اختیاراتی دریافت کرده ایم تا اگر سرمایه افزایش 

نیافت خودمان ورود کنیم.
وی با بیان اینکه فعلا امور در کنترل است افزود: اگر 
شرکت ها خودشان بخواهند می توانند با یکدیگر تجمیع 
شوند.به گفته همتی یکی دو شرکت بیمه وجود دارند که 

مشکل دارند ولی مشکل آنها قابل حل است.

رئیس کل بیمه مرکزی:

بیمه های مسئولیت به دلیل ارائه نرخ های غیرفنی مشکل دارد

ذوق زدگی فرانسوی ها

شرکت رنو : قرارداد ما با ایران استثنایی است

با وجود انتقاداتی که نسبت به بی انضباطی 
بانک مرکزی مطرح و بر چاپ پول از سوی این 
بانک تاکید می شــود، مدیرکل اقتصادی بانک 
مرکزی هرگونه ادعایی در ایــن رابطه را رد و 
تاکید کرده نــه تنها ادعای بی انضباطی پولی و 
افزایش چاپ پول صحت ندارد، بلکه به ســمت 
انتظام بخشی بازار پول و مهار رشد بی رویه پایه 

پولی حرکت کرده ایم. 
ابوالفضل اکرمی در گفت وگو با ایسنا، با این توضیح 
که برای مقایسه صحیح عملکرد سه دولت گذشته )نهم 
و دهم و یازدهم( در حوزه متغیرهای پولی لازم است 
تا ارقام همگن با پایه های یکســان مورد استفاده قرار 
گیرد، اظهار داشــت: بر این اساس با توجه به مقایسه 
ارقام همگن، ادعای بی انضباطی بانک مرکزی و افزایش 
چاپ پول در دولت یازدهم از اساس قابل رد خواهد بود.

وی در مورد اینکه برخی معتقدند طی چند سال 

اخیر افزایش انتشار پول نسبت به دولت قبل وجود دارد 
ضمن تاکید بر لزوم پرهیز از مقایسه های حجمی و یا 
رشدهای تراکمی متغیرهای اسمی اقتصاد، توضیح داد 
که متوسط رشد همگن پایه پولی در دولت نهم 32/1، 

دهم 17/3 و یازدهم 16/4 درصد است. 
مدیــرکل اقتصــادی بانک مرکــزی در این باره 
توضیحاتی بیشــتری ارائه کرد و افزود: منظور از رشد 
همگن محاسبه رشد متغیرهای کلان پولی )نقدینگی 
و پایه پولی( با پایه های یکســان است به گونه ای که 
در محاســبه این متغیرها تعداد بانک ها و موسســات 
اعتباری در دوره های مورد مقایسه به صورت برابر در 

نظر گرفته می شود.
اکرمی تاکید دارد که برای اهل فن و صاحب نظران 
اقتصادی واضح است که نقدینگی ایجاد شده در چند 
سال اخیر ترکیب سالم تری داشته و اتکای آن بر رشد 
پول پرقدرت بانک مرکزی تنزل قابل توجهی دارد. به 

عبارتی دیگر در این دوره تمرکز بیشــتر بر استفاده از 
پول درونــی و تزریق کمتر پول بیرونی یا همان پول 
بانک مرکزی بود. این در حالی است که مقایسه رشد 
ضریب فزاینده نیز نشــان دهنده این موضوع اســت 
بطوری که رشد ضریب فزاینده در دولت نهم منفی 3 
درصد، در دولت دهم 6 درصد و در دولت یازدهم 7/6 

درصد بوده است.
ســخنان این مقام مســئول در شرایطی است که 
استناد منتقدان در خصوص بی انضباطی های پولی و 
مالی دولت روحانی مبتنی بر آمار رسمی بانک مرکزی 
بوده و در آمار بانک مرکزی هم هیچ گاه قید »همگن« 
بودن ذکر نمی شــود. نگاهی به آمار های رسمی بانک 
مرکزی نیز به خوبی نشان می دهد پایه پولی )یا چاپ 
پــول( در ابتدای دولت نهم حــدود 15 هزار میلیارد 
تومان بود که در انتهای دولت دهم با 80 هزار میلیارد 
تومان افزایش به بیش از 95 هزار میلیارد تومان رسید 

و در چهار ســال دولت روحانی هــم حدود 84 هزار 
میلیارد تومان افزایــش یافت و به 179 هزار میلیارد 

تومان بالغ شد. 
به عبارت دیگر رشد پایه پولی در چهار سال روحانی 
تقریبا برابر هشت سال احمدی نژاد بوده که نشان دهنده 
رشد قابل توجهی است. هر چند مدیرکل بانک مرکزی 
با در نظر گرفتن ارقام همگن به کم شــدن رشد چاپ 
پول در این دولت  اشــاره می کند، اما پذیرش این آمار 
منوط به انتشــار جزئیات علمی و دقیق آن بوده و با 
تمام این اوصاف، نقدی که به دولت یازدهم در خصوص 
افزایش پایه پولی وارد می شــود حتی با فرض کاهش 

رشد آن، همچنان پابرجاست. 
ضمن اینکه نکته قابل تاملی که در خصوص انضباط 
پولی قابل ذکر است، افزایش بی رویه بدهی بخش دولتی 
به نظام بانکی می باشد که در این دولت بیش از 118 

درصد رشد کرده و بیش از دو برابر شده است. 

مدیرکل اقتصادی بانک مرکزی:

نه افزایش چاپ پول داریم نه بی انضباطیم!

بــا وجود وعده های دولت مبنی بر حذف صفر از پول ملی، 
رئیس کل بانک مرکزی گفت: اجرای طرح حذف صفر به آینده 

موکول شده است.
به گزارش ایبنا، طرح تغییر واحد پولی کشور بالاخره پس از چند 
ســال تعیین تکلیف می شود و به زودی با تصمیم گیری نهایی مجلس 
شورای اسلامی پرونده تغییر نام واحد پول ملی بسته خواهد شد؛ البته 
ایــن طرح در حالی کلید می خورد کــه با تصمیم گیری های اولیه تا 
حــدودی تفاوت دارد به این معنا که قرار نیســت نام گذاری جدیدی 
صــورت گیرد و در عین حال حذف صفرهــا از پول ملی نیز به زمان 

دیگری موکول می شود.
تمامی این موارد مد نظر بانک مرکزی است و در طرحی که دولت 
با محوریت بانک مرکزی به مجلس خواهد برد این موضوع لحاظ شده 
است؛ این در حالی است که بانک مرکزی مأموریت دفاع از این لایحه 
مهم دولت را به عهده دارد و به نظر می رســد که به عنوان اولین طرح 

بانک مرکزی در آغاز کار دولت دوازدهم در مجلس مطرح شود.
با این اتفاق سرانجام به گفته رئیس کل بانک مرکزی پدیده استثنایی 
دو نام داشتن و دو اسمی بودن پول ملی کشور حل خواهد شد و در 
نهایت آنچه مدنظر مردم است اعمال می شود. به هر حال پیگیری این 
موضوع در روزهای آینده و به زودی با بازگشــایی دوباره مجلس انجام 

خواهد شد.
ولی ا... ســیف در این باره، صحبت هــای مهمی را مطرح کرده و 
گفته اســت درباره طرح واحد پول کشــور و حذف صفرها دو دیدگاه 
در دولت وجود داشــت که به صورت مفصل مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت، اما جمع بندی ها این بود که پیشنهاد مستقلی از سوی دولت و 
بانک مرکزی به مجلس ارسال شود که اگر به تصویب برسد منجر به 

حذف چهار صفر از پول ملی می شود.
وی ادامــه داد: اما در نهایت جمع بندی دولت این شــد که فعلًا 
اصلاحات پولی )یعنی حذف صفر( انجام نشــود. آنچه در حال حاضر 
در این مرحله مدنظر قرار گرفته این اســت که فعلًا تومان را به عنوان 
واحد پول ملی کشــور در نظر بگیریم و در یکی دو سال آینده و پس 
از اســتمرار و پایداری تورم تک رقمی، صفرها از پول ملی حذف شود، 

بنابراین اجرای این طرح به آینده موکول شده است.
این اولین بار نیست که اجرای وعده ای از وعده های دولت به آینده 
موکول می شود، از تک نرخی کردن ارز تا اتمام مسکن مهر، بار ها شاهد 

به تعویق افتادن این وعده ها بودیم. 
رئیــس کل بانــک مرکزی با بیان اینکه با توجــه به این موضوع 
پیشنهادی توسط بانک مرکزی تنظیم و در دولت تصویب شد، اضافه 
کرد: دلیل تغییر این تصمیم این بود که با وجود اینکه در قانون بانک 
مرکزی واحد پول ملی ریال است، اما در محاوره های مردم ریال مورد 

استفاده قرار نمی گیرد و تومان به کار می رود.
وی با اشاره به اینکه ریال در محاوره مردم به ندرت استفاده می شود، 
تصریح کرد: برخی به شوخی می گویند که فقط بانکی ها ریال را به کار 
می برند. این بحث در دولت به صورت جدی مطرح شد. در هیچ کشوری 
در دنیا این چنین نیســت که بگویند مثلًا 500 تومان و بنویسند پنج 

هزار ریال و این دو با هم مغایرند.
رئیس شــورای پول و اعتبار بیان کرد: در برخی مواقع در حذف 
صفرها هم  اشــتباهاتی صورت می گیرد، لذا این پدیده استثنایی در 
کشــور را حل خواهیم کرد با این تفاوت که رفورم پولی یکی دو سال 
دیگر با پایداری نرخ تورم تک رقمی اجرا می شود و این تصمیم منطقی 

و عاقلانه به نظر می رسد.
ســیف با تأکید بر اینکه اســم واحد پولی جدید را تومان خواهیم 
گذاشــت و اسم جدیدی برای آن انتخاب نخواهیم کرد، در عین حال 
گفت: البته ممکن اســت در آینده تغییری در این اســم ایجاد شود، 

منتهی در این مرحله خیر. 
وی افــزود: این طرح به مجلس ارائه شــده و باید منتظر تصمیم 
مجلس در این باره باشیم، بانک مرکزی این موضوع را پیگیری می کند 
و مسئول دفاع از آن هم خود بانک مرکزی است، زیرا اخیراً این لایحه 
در دولت تصویب شده و به تعطیلات مجلس برخورد کرده و احتمالاً 
پس از پایان تعطیلات مجلس مورد پیگیری بانک مرکزی قرار می گیرد.

گروه اقتصادی- 
قائم مقام شــرکت رنو با ابراز خوشحالی از 
عقد قرارداد جدید این شــرکت با ایران، این 
قرارداد را استثنایی و دارای اهداف بلند مدت 

عنوان کرد.  
به گــزارش خبرنگار اقتصادی کیهان و ســایر 
خبرگزاری ها، تیری بلوره در مراســم امضای قرارداد 
همکاری مشــترک بین سازمان گسترش و نوسازی 
صنایــع ایران، شــرکت پرتو نگین ناصــح و گروه 
خودروسازی رنو با  اشاره به اینکه مفتخریم که امضا 
قراردادی اســتثنایی را با ایدرو )سازمان گسترش و 
نوســازی صنایع ایران( و گروه نگین اعلام می کنیم، 
اظهار داشت: این قرارداد با یکی از استراتژیک ترین 

کشورها برای رنو یعنی ایران به امضا رسید. 
وی افــزود: ایران برای رنو از نظر اســتراتژیک و 
حتی بلند مدت کشــور مهمی اســت و این قرارداد 

هدف دراز مدت دارد. 
قائم مقام رنو با اعلام اینکه این شــرکت در سال 
2004 هیچــگاه ایــران را ترک نکــرده و حالا هم 
قرارداد درازمدتی را در نظر گرفته اســت، بیان کرد: 
خیلی خوشحالیم که این قرارداد به قرارداد های قبلی 

اضافه می شود. 
بلوره گفت: امضا کردن این قرارداد، قدم بســیار 
بزرگی از طرف رنو برای برنامه دراز مدت این شرکت 

در ایران است. 
اشاره قائم مقام رنو در خصوص ترک نکردن ایران 
در حالی اســت که این شرکت در گزارش تحقیق و 
تفحص مجلس، هشت تخلف آشکار انجام داده است 
که بابت آن هیچ غرامتی نیز پرداخت نکرده اســت. 
در گزارش کمیته تحقیق و تفحص مجلس در مورد 
عملکرد شرکت های خودروساز، رنو خسارت زیادی 

به ایــران وارد کرده و هزینه کــرد بالغ بر 10 هزار 
میلیــارد ریال در همکاری با رنــو فاقد نتایج مورد 

انتظار بوده است.
در بخشی از این گزارش  اشاره شده که در قرارداد 
قبلی رنو و سازمان گسترش آمده بود که رنو پارس 
وظیفه دارد به گونه ای عمل کند تا در یک دوره زمانی 
معین، شرکت های ایران خودرو، سایپا و شرکت جدید 
ایجاد شده توسط رنو پارس به ظرفیت تولید 500 هزار 
دستگاه در سال نایل آیند. این در حالی است که این 
اعداد محقق نشد و عدم صادرات 20 درصدی تندر 90 
نیز که در قراردادx90 در زمره وظایف رنو قرارگرفته 

بود، ازجمله انتقادات مطرح شده می باشد. 
شاید ذوق زدگی رنو )چنانچه از عبارات قائم مقام 
آن برمی آید( از بستن قرارداد با ایران، آن هم با این 

سابقه، جای تعجب نداشته باشد. 
انتظاراتی که در گذشته از رنو داشتیم برآورده نشد

در همین راســتا، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به همکاری شرکت رنو با ایران در دهه گذشته، 
از برآورده نشدن کامل انتظارات در آن مقطع زمانی 

خبر داد. 
محمد رضا نعمــت زاده در این مراســم اظهار 
داشت: بازار ایران طی سال های گذشته از بازار های 
مورد اســتفاده شرکت رنو بوده و 12 سال پیش یک 
همکاری با این شرکت شروع کردیم، اما انتظارات به 

طور کامل برآورده نشد. 
وی افزود: خوشــبختانه علی رغم رکودی که در 
زمینه همکاری های خارجی داشتیم، بخش خصوصی 

توانست مشارکت خوبی را شکل دهد. 

وزیر صنعت همچنین با طرح این پرســش که 
برخی می گویند چرا کشورهایی که صنعت خودرو را 
با ما آغاز کرده اند وضعیت خوبی داشــته اما ما هنوز 
فاصله معنا داری با آنها داریم، گسستگی از بازار های 
بین المللی را مانع پیشرفت کافی و علت این موضوع 
عنوان کرد. نعمت زاده همچنین در خصوص طولانی 
شــدن مذاکرات گفت: یکی از دلایل طولانی شدن 
مذاکرات، اصرار ما بر لحاظ برخی موارد مانند ایجاد 
مرکز تحقیق و توسعه و یا مرکز فنی مهندسی )که 

بسیار فراتر از دوره های قبل می باشد( بود. 
عرضه داستر و سیمبل زیر ۱۰۰ میلیون تومان

رئیس سازمان گســترش همچنین از عرضه دو 
خودرو نیو داســتر و نیو سیمبل با قیمت زیر 100 

میلیون تومان خبر داد. 
منصور معظمی در حاشیه مراسم امضای قرارداد 
سازمان گسترش و رنوی فرانسه در مورد بازه قیمتی 
نیو داستر و نیو سیمبل به عنوان دو محصول جدید رنو 
در ایران به فارس گفت: این دو محصول با قیمت کمتر 
از 100 میلیون تومان در ایران عرضه خواهند شد. 

وی در عین حال گفت: تلاش می کنیم قیمت این 
خودروها بالاتر از 40 تا 50 میلیون تومان نباشد زیرا 

بازار کشش قیمت بالاتر را ندارد.
رئیس سازمان گسترش )ایدرو( همچنین با  اشاره 
به اینکه خودروهایی باید در کشــور تولید شوند که 
مــردم توانایی خرید آن را دارا باشــند، افزود: اولین 
محصول مشــترک تولیدی با رنو اواخر سال آینده 
به بازار عرضه خواهد شــد و در این راستا از حداکثر 
توان تولید قطعه سازان ایرانی استفاده خواهیم کرد. 
معظمی توضیح داد: شــروع تولید مشــترک با 
داخلی سازی 40 درصدی خواهد بود و بعد از یک و نیم 

سال به داخلی سازی 60 درصدی خواهیم رسید.

قائم مقام وزیر صنعت و رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: با 
اینکه صادرات سال گذشته نسبت به سال 94 حدود 3/5 درصد 

رشد ارزشی داشته اما هدف 5۰ میلیارد دلاری محقق نشد.
مجتبی خسروتاج در گفت وگو با خبرگزاری فارس در مورد وضعیت 
صــادرات اظهار کــرد: کاهش 550 میلیون دلاری صــادرات در بخش 
محصولات شــیمیایی و پتروشــیمی به علت مشکلات چند ماه گذشته 

برای صدور این محصولات به کشور چین بوده است.
وی افــزود: کشــور چین اخیراً مقررات خــاص در موضوع مبارزه با 
پولشــویی و ارتباط یکپارچه سیســتم گمرکی و بانکی ایجاد کرده که 
تشــریفات ورود و کالا به چین را سخت تر از گذشته کرده است. بخش 
دیگر از این کاهش برمی گردد به کالاهایی مثل فولاد و مس که به دلیل 

تأکید بر تأمین بیشتر بازار داخل، ظرفیت صادراتی کاهش یافته است.
قائم مقام وزیر صنعت در نتیجه به علت اولویت تأمین نیاز داخلی، حدود 
600 میلیون دلار در چهار ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 
قبــل، کاهش در صادرات این دو قلم کالا مس و ورق های فولادی ایجاد 
شده است. از دیگر اقلام کاهشی می توان به برخی محصولات کشاورزی 
از جمله پســته اشــاره کرد که به دلیل صادرات بالای محصول در سال 
گذشــته، با توجه به اینکه برداشــت محصول در سال جدید حدوداً در 
شهریور ماه صورت می گیرد، لذا تناژ زیادی از سال گذشته برای صادرات 

در سال جدید باقی نمانده است.
خســروتاج تصریح کرد: باقیمانده کاهش صــادرات چهار ماهه نیز 
مربوط به کاهش در صادرات میعانات گازی بوده است. اقلام مورد اشاره 
در مجموع حدود 1/4 میلیــارد دلار کاهش ارزش صادرات غیرنفتی را 
در چهار ماهه ســال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل رقم زده که 

معادل 9/5 درصد می شود.
وی افزود: عملکرد صادرات در سال گذشته نسبت به سال 94 حدود 
3/5 درصد رشد ارزشی و 38 درصد رشد وزنی داشته، لذا در واقع در سال 
95 کاهشی نداشتیم، اما موفق به نیل به هدف 50 میلیارد دلاری نشدیم.

قائم مقام وزیر صنعت گفت: در بعد قانون گذاری باید بسته های حمایتی 
مناســبی برای توسعه صادرات طراحی شــود. در سال گذشته به دلیل 
محدودیت در منابع، رقم مورد انتظار برای بســته حمایت از صادرات در 

قانون بودجه منظور نشد.

قائم مقام وزیر صنعت:

صادرات 50 میلیارد دلاری 
محقق نشد

رئیس  اتاق اصناف ایران گفت: کوچک سازی 
دولت در  حد وعده باقی مانده است.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران ، علی فاضلی در 
همایش روســای اتحادیه کشور  با اشــاره به اینکه 
تلاش های اتاق اصناف به منظور بهبود تعامل میان 
دولت و این مجموعه اظهار کرد: برخی از مشکلات 
به سبب بهبود تعاملات مرتفع شده اما بحث نواقص 
موجود در قوانین مالیاتی کشور از  مشکلاتی است که 
همچنان اصناف با آن رو به رو بوده و مانع کارآفرینی 

و تسریع بخشی در روند کار افراد می شود.
وی بیان کرد: اگرچه برای اولین بار اتاق اصناف 
عضو کمیته لایحه نظارت بر مالیات بر ارزش افزوده 
شده ولی هنوز در برخی از بخش ها نیاز به کار دارد.
فاضلی با بیان اینکه مسئولان بر کوچک سازی 
دولت و تقویت بخش خصوصی اصرار داشــته اند، 
عنوان کرد: اقدامات و جلسات متعددی در راستای 
تقویت بخش خصوصی و  کوچک سازی دولت صورت 
گرفته اما در  حد وعده باقی مانده و روز به روز شاهد 

فربه شدن دولت هستیم.
رئیس اتاق اصنــاف ایران ادامه داد: اعضای اتاق 
اصنــاف در بخش های زیادی از کمیســیون های 
تخصصی حضــور یافت  اند، اما هنــوز بخش قابل 
توجهــی از این مجموعه ها خالی از وجود افراد اتاق 

اصناف است.
علــی فاضلی در خصوص بحث مالیات بر ارزش 
افزوده گفت: اعضای اتــاق اصناف ایران و تهران با 
مســئولان ذیربط جلساتی داشــته اند که منجر به 

تفاهم های مطلوبی گردید که این امر سبب بهبود 
و رفع برخی سوءتفاهم ها شد به همین علت بحث 
اصلاح ســاختار نظام مالیاتی کشور در مرحله آخر 

به سر می برد.
وی تشریح کرد: مواد اولیه ای که به منظور تولید 
در کشور وارد می شد تا زمانی که قرار بود به دست 
مصرف کننده برسد در یک تا سه ایستگاه مالیات بر 
ارزش افزوده از آن دریافت می شد که این امر یکی 

از ایرادهای وارده بر این بخش بود.

رئیس  اتاق اصناف ایران:

کوچک سازی دولت در  حد وعده باقی مانده است

در حالی که وزیــر راه وعده عبور از رکود در 
حوزه مســکن را می دهد، فعالان بازار از استمرار 

رکود می گویند.
وزیر راه و شهرسازی در گفتگو با باشگاه خبرنگاران 
جوان گفت: توانسته ایم میزان پرداخت تسهیلات مسکن 
را از 20 میلیــون تومان به 160 میلیون تومان افزایش 
دهیــم که همین موضوع نقش موثری در افزایش رونق 

بازار مسکن داشته است.
عباس آخوندی با اشاره به اینکه بخش اصلی مسکن 
درکشــور مربوط به قدرت خریدار اســت، گفت: هرچه 
میزان قدرت خریدار بیشــتر باشد بازار مسکن به رونق 

نزدیک تر می شود
وی در خصوص برنامه جدید بخش مسکن در دولت 
دوازدهم گفــت: یکی از اقدامات اصلــی در این بخش 
طولانی تر شدن دوره بازپرداخت تسهیلات مسکن است 

که بااین اقدام میزان اقساط کاهش می یابد.
وزیر راه وشهرسازی توضیح داد: در صورت موافقت 
بانک مرکزی از طریق طولانی تر شدن دوره های اقساط و 
نیز کم شدن مدت سپرده گذاری میزان دسترسی خانوار ها 

به پرداخت تسهیلات بلند مدت افزایش می یابد.
آخوندی یادآور شــد: طبــق گزارش هایی که بانک 

مرکزی به طور مرتب ارائه می دهد، در بیشترماه ها نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته میزان خرید وفروش در بخش 

مسکن رشد داشته است.
وی در خصوص افزایش میزان ساخت وساز در کشور 
نیز تصریح کرد: در حال حاضر 2 میلیون واحد خالی از 
سکنه در کشور وجود دارد که با پر شدن این واحد های 
خالی بازار مسکن برای تقاضا های جدید وارد حوزه ساخت 

وساز می شود و این بازار نیز به مرور رونق می گیرد.
مسکن از رکود خارج نمی شود

با این حال بر خلاف اظهارات وزیر راه، رئیس انجمن 
انبوه سازان مسکن تهران گفت: رکود کنونی بازار مسکن 
حاکــی از کاهش قدرت خرید متقاضیان پس از افزایش 
ناگهانی قیمت ها بوده و پیش بینی می شود، این روند ادامه 
داشته باشــد.ایرج رهبر اظهار داشت: بیشتر متقاضیان 
مسکن با راکد شدن بازار خرید به سمت اجاره می روند 

و همین امر زمینه ساز افزایش قیمت شده است.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر نرخ اجاره بین 15 

تا 30 درصد رشد داشته است.
رئیس انجمن انبوه ســازان مســکن استان تهران 
تصریح کرد: سازندگان و سرمایه گذاران مسکن به دلیل 
رکــود موجود در بازار، بلاتکلیف مانده و این امر باعث نا 

امیدی بسیاری از بخش های صنعتی در کشور شده است.
رهبر در خاتمه یادآور شد: رکود کنونی بازار مسکن 
حاکــی از کاهش قدرت خرید متقاضیان پس از افزایش 
ناگهانی قیمت ها بوده و پیش بینی می شود، این روند ادامه 
داشته باشد.دبیر کانون سراسری انبوه سازان هم در گفتگو 
با تسنیم، با بیان این که »به ظن برخی دوستان حدود 2/5 
میلیون خانه خالی در کشــور داریم«، گفت: بر اســاس 
قانون هر نهاد و هر ارگانی متولی یک قسمت از اقتصاد 
اســت، تکلیف وزارت راه و شهرســازی نیز در خصوص 
بخش مســکن مشخص اســت. این وزارتخانه مسئول 

سیاست گذاری و برنامه ریزی برای تولید مسکن است.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان با  اشاره به اظهارات 
معاون وزیر راه و شهرسازی ابراز کرد:  اگر به ظن دوستان به 
انحراف رفتیم احتمالاً سیاست و ریل گذاری دولت اشتباه 
بوده است.فرشید پورحاجت با تأکید بر این که »در رابطه 
با 2/5 میلیون خانه خالی قبلًا موضع گرفته ایم و اعتقاد 
داریم این تعداد واحد خالی از سکنه وجود دارد که باید 
آسیب شناسی شود«، اظهار کرد:  موضوع مهم این است 
که چرا در این بازه زمانی 1/8 میلیون خانوار به خانوارهای 

مستأجر اضافه شده است.
وی افزود: این مسئله نشــان می دهد در یک جای 

کار در عرضه و تقاضا نظم به هم خورده که 1/8 میلیون 
نفر مستأجر می شوند و در عین حال 2/6 میلیون واحد 

خالی است.
دبیر کانون سراســری انبوه ســازان بــا بیان این که 
تســهیلات 1000 میلیــارد تومانی برگرفتــه از قانون 
ســاماندهی تولید مسکن اســت، اظهار کرد: بر اساس 
مجوزی که بانک مرکزی به بانک مسکن داده، این بانک 
از محل بازگشــت وصولی اقساط طرح مسکن مهر برای 
بافت فرسوده و سکونتگاه های غیررسمی تسهیلاتی را به 

انبوه سازان پرداخت می کند.
پورحاجت با بیان این که تسهیلات از کانال صندوق 
پس انداز یکم پرداخت می شود،  افزود: در این صندوق ها 
دولت یک کانال دریافت کرده که کســانی که از دولت 
سوبسید نگرفته اند از این محل بتوانند شرایط خرید خانه 

مسکن با قیمت مناسب برای آنها فراهم شود.
وی در عین حال با اشاره به این که در تعریف جدید، 
بانــک مرکزی اعلام کرده انبوه ســازان بــرای دریافت 
تسهیلات باید در بانک سپرده گذاری کنند، تصریح کرد:  
همکاران رغبتی به سرمایه گذاری در این صندوق ها ندارند، 
چون هیچ تولیدکننده ای حاضر نیست به مدت یک سال 
40 میلیون تومان پولش را در بانک سپرده گذاری کند.

انتقاد فعالان مسکن از عملکرد وزارت راه و شهرسازی

سرویس اقتصادی-
در حالی حســاب های ایرانیان در سه بانک چینی در اقدامی 
بی سابقه مسدود شد که علت آن تحریم های بین المللی وضع  شده 

توسط آمریکا علیه ایرانیان عنوان شده است.
موضوع بســتن حســاب های ایرانیان در ســه بانــکABC ،ICBC و 
MERCHENT چین، یکشنبه  شب در یک برنامه تلویزیونی بررسی شد. به 

گزارش خبرگزاری ها، بر اساس اطلاعاتی که از کارآفرینان به دست آمده، 
چین در اقدامی بی ســابقه یک به یک در حال مسدود کردن حساب های 
ایرانیان می باشــد. دلیل این بانک ها برای بستن حساب های ایرانیان در 
چین تحریم های بین المللی وضع  شده توسط آمریکا علیه ایرانیان عنوان 

شده است.
در ادامــه مجــری برنامه با اعلام اینکه اگــر ایرانیانی به همین علت 
حسابشان مسدود شده به این برنامه اطلاع دهند که تعداد زیادی از مردم 

بستن حساب ها توسط بانک های چین را تائید کردند.
مهدی فرزانه بازرگان ایرانی از مشهد در پیامک خود گفته است: »من 
و تو دو تا بانک مختلف چین حساب دارم، ولی یک مورد را مسدود کردند 
نمی دانم چرا این اتفاق افتاده اســت«. بیننده دیگری دراین باره می گوید: 
»تا الآن چینی ها ســه تا از حساب های من را مسدود کرده اند و این روند 
هنوز ادامه دارد، جالب است بدانید چندین بار رفتم چین ولی این مسئله 

دارد پیچیده تر می شود«.
»بانک ABC چین حساب من را مسدود کرده است. با صحبت هایی که 
کردم گفتند که باید بیایی اینجا تکلیفش معلوم بشود؛ حالا باید 5 میلیون 
تومان هم خرج کنم بروم چین. این هم از کار کردن با چینی ها!«. این گفته 
یکی از فعالان اقتصادی تهرانی در مورد بستن حساب هایش در چین است.

مشکل انتقال پول پتروشیمی ها
گفتنی اســت مشکلات مالی ایرانی ها در کشــور چین، پیش از این 
گریبان فعالان پتروشــیمی را گرفته بود تا جایی که ناچار شــدند برای 
دریافت پول صادرات محصولات پتروشــیمی به صرافی ها متوسل شوند. 
یکی از انجمن های صنفی صنعت پتروشیمی ایران در نامه ای که در اواخر 
فروردین ماه ســال جاری خطاب به معاون اول ریاست جمهوری نوشت، 
رسماً از ایجاد مشــکلات عدیده برای شرکت های پتروشیمی داخلی در 
خصوص صادرات محصول و انتقال پول ناشی از آن ابراز نگرانی کرد. همان 
روزها گفته می شــد که از ماه می 2017 )اردیبهشت( این محدودیت ها 

افزایش خواهد یافت.
در ادامه، علی طیب نیا، وزیر اقتصاد راهی چین شد تا خبر بروز مشکل 
در انتقال پول صادرات مواد پتروشیمی به چین تقویت شود. زنگنه، وزیر 
نفت هم در واکنش به بلوکه شدن این پول ها در چین گفت: »مشکلاتی 
در رابطــه با چین وجود دارد که آقــای طیب نیا اخیرا به آنجا رفته اند و 

صحبت هایی داشتند که امیدواریم تاثیر داشته باشد.«
با این حال بعد از گذشت چند ماه از وقوع مشکل، این معضل برطرف 
نشد. حتی در اواسط تیرماه، مدیران عامل برخی از شرکت های خصوصی 
پتروشیمی از ورود صرافی ها به این حوزه خبر داده و اعلام کردند که »پس 
از اعمال فشــارهای آمریکا و اتحادیه اروپا مبنی بر فشارهای اقتصادی به 
بانک هــای چینی به دلیل همکاری مالی با ایــران، این بانک ها پول های 
محصولات فروخته شده پتروشیمی را بلوکه کرده و ما مجبور هستیم از 

طریق صرافی ها این پول ها را بازگردانیم.«
مســئولان وزارت اقتصــاد در واکنش به این اتفــاق اعلام کردند که 
»مشکل انتقال ارز پتروشیمی ها به دلیل اجرای دستورات FATF است«. 
حسین قضاوی، معاون وزیر اقتصاد در این باره گفت: در چین ظاهرا یک 
بخشنامه به بانک ها داده شده که در آن گفته شده که به مقررات مبارزه 

با پولشویی توجه کنند.
گروه اقدام مالی )FATF( هر ســاله در بیانیه ای کشورهای خاصی که 
ریســک بالا دارند را معرفی و در مورد آنها توصیه می کند که باید احراز 
هویت درباره آنها به صورت مضاعف انجام شود. این گروه بعد از یک سال 
اســتراتژی همراهی دولت یازدهم با غربی ها و وعده های دولتمردان برای 
خروج نام کشــورمان از لیست کشورهای پرخطر، حاضر نشد نام ایران را 

از لیست خاکستری خارج کند.
سرایت مشکل به ترکیه

این محدودیت های بین المللی که با محوریت و صحنه گردانی آمریکا 
دنبال می شــد، به ترکیه هم رسید. با جدی شدن دور جدید تحریم های 
مالی،»هالک بانک« ترکیه هم برای افتتاح حســاب ایرانی ها محدودیت 
ایجاد کرد. در پی ایجاد این محدودیت ها، یعقوبی، مدیرکل بین الملل بانک 
مرکزی، خرداد ماه سال جاری از رایزنی با مقامات بانک مرکزی ترکیه و 
سفر آنها به ایران خبر داد و اظهار امیدواری کرد به زودی مسائل به وجود 

آمده حل و فصل شود.
اما در شــرایطی که تنها دو هفته از اعلام حضور ترکیه ای ها در ایران 
برای حل مشــکل مبادلات بانکی می گذشــت، رئیس کل بانک مرکزی 
وضعیت ایرانی ها در ترکیه را عادی دانســت! سیف اظهار کرد که »اینکه 
گفته شده حساب هایمان در ترکیه در حال بسته شدن است صحت ندارد 

و هیچ مشکلی در این کشور نداریم«!
همین چند روز پیش هم یکی از خبرگزاری ها گزارش داد، هنوز مشکل 
صادرات پتروشیمی و دریافت وجوه حاصل از صادرات این محصولات به 
چین برطرف نشده است که خبرهای جدید از ایجاد مشکل جدید صادرات 
محصولات پتروشــیمی به ترکیه حکایت می کند و بر این اساس گمرک 

ترکیه ترخیص کالاهای پتروشیمی را با منشأ ایران متوقف کرده است.
دامن گسترده »مادر تحریم ها«

همه شــواهد نشان می دهد که حلقه های تحریمی غرب به بهانه های 
مختلف علیه کشــورمان در حال تنگ تر شــدن است. تحریم های جدید 
آمریکا علیه ایران که از سوی همه ارکان تصمیم گیری آمریکا، اعم از سنا، 
کنگره و کاخ سفید، تصویب شد، در کنار تحریم هایS722، مشکل بانکی 
در ترکیه و بلوکه شدن ارز پتروشیمی ها، یک بسته تحریمی بی سابقه است 
که نشان می دهد هر روز حلقه تبادلات مالی کشور تنگ تر شده و پنجره 
برجام در حال بسته شدن است. آنها دولت یازدهم را معطل برجام کرده اند 
و از راه های مختلف دیگر به ایران فشــار می آورند و متأســفانه مسئولان 
دولت و مجلس نه تنها اقدام متناسبی انجام نمی دهند، که به جای اتخاذ 

تصمیم های راهگشا، حتی اصل موضوع را هم حاشا می کنند. 
بررسی های  کارشناسی نشان می دهد طرح جدید حاوی تحریم های 
جدید است و بسیار گسترده تر از تحریم های گذشته است. تحریم های جدید 
آمریکا علیه ایران از حیث تنوع در بهانه های تحریم و دامنه تحریم شوندگان، 
بی سابقه بوده و »مادر تحریم ها« تعبیر می شود. بر اساس تحریم های جدید، 
تعداد ایرانی هایی که در لیست تحریم آمریکا )SDN( قرار می گیرند چند 
برابر می شود. افزایش تعداد افراد ایرانی لیست تحریم موجب گسترده شدن 
تحریم های ثانویه بانکی نیز می شــود که به نظر می رسد برخی مسئولان 

متوجه آن نیستند.
پیش از این در گزارش های مستندی که در کیهان چاپ شده بود، با 
استناد به شواهد کاملا واضح، پیش بینی شد که حتی بانک های کوچک 
خارجی هم بعد از این با ایران همکاری نکنند. حالا هم چشم امید مردم 
به واکنش دولت و مجلس است. اما واکنش مسئولان دولت و نمایندگان 

مجلس به این وضعیت چه بود؟
رئیس جمهور، رئیس کمیته پیگیری برجام، رئیس مجلس و بسیاری از 
همکاران و همراهان دولت در تصویب برجام، گفتند که این تحریم ها چیز 
جدیدی نیســت! نمایندگان مجلس هم در این مورد وضع وخیمی دارند. 
انتشار تصاویری از تقلای برخی نمایندگان موبایل به دست و ذوق زدگی 
آنها برای گرفتن سلفی با موگرینی در دل خود معنای تلخی را نهفته داشت 
و آن نمادی از واقعیت فرامتن برجام بود: کســانی که قرار است از حقوق 
ملت در برابر دشــمن دفاع کنند، برای عکس یادگاری با ناقضان برجام، 
به شکل تحقیرآمیزی صف می کشند پس نمی توان چاره را در تدبیر این 

نمایندگان و دولتمردان جست وجو کرد!
امیدواریم مجلس و دولت به خود بیایند و با تشکیل تیم های کارشناسی 
جوان و خبره در حوزه تحریم های پیچیده مالی، اندک فرصت های باقیمانده 

برای عبور کم هزینه تر از این بحران را دریابند.

با گسترش دامنه تحریم های آمریکا علیه ایران

بانک های چینی 
حساب ایرانی ها را مسدود کردند


